
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ

Caràcter: ordinari
Data: 30 de novembre de 2004
Horari: 20 hores
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament

Hi assisteixen:
Rafel Gili Sastre, batle
Miquel Sebastià Moll Ferragut, regidor
Maria Antònia Sureda Martí, regidora
José Silva Jiménez, regidor
Maria Francesca Servera Pascual, regidora
Manuel Galán Massanet, regidor
Julen Adrián Gorostiza, regidor
Margalida Tous Ferrer, regidora
Elvira Piris Quetglas, regidora
Josep Danús Rosselló, regidor
Concepció Morell Moragues, regidora
Bartolomé Palmer Sabater, regidor
José Navarro Fuster, regidor

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

Ordre del dia

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de dia 21 de setembre de 2004.
2. Aprovació, si s’escau, de la moció de rebuig de la violència de gènere.
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta de baixes de drets reconeguts a 26 d’octubre de 2004.
4. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de modificacions de crèdit núm. 3/2004 dins del pressupost 
vigent mitjançant anul·lacions o baixes de crèdit de partides que es consideren reductibles.
5. Aprovació, si s’escau, de la moció relativa a l’inici d’un procés de participació ciutadana en la 
redacció dels pressuposts municipals de la Colònia de Sant Pere.
6. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per EU/EV per ajustar la revisió de les Normes 
subsidiàries d’Artà al PORN de la península de Llevant.
7. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per EU/EV per instar la DG de Patrimoni del CIM a 
elaborar un informe sobre l’edifici de Ca Ses Monges abans que sigui esbucat, sobre els edificis de la 
primera línia del passeig marítim de la Colònia de Sant Pere i, en general, sobre el conjunt d’aquest nucli.
8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per EU/EV per protegir la illeta del Molí d’en Regalat.
9. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per UIA relativa al rebuig al greuge comparatiu que ha 
patit Artà en les ajudes a la desestacionalitat turística de la Conselleria de Turisme del Govern de les Illes 



Balears.
10. Informació sobre les resolucions de Batlia corresponents als mesos d’octubre i novembre de 2004.
11. Precs i preguntes.

Desenvolupament de la sessió

10. Aprovació, si s’escau, de l’acta de dia 21 de setembre de 2004

La secretària informa que, a l’acta de dia 21 de setembre, hi manca una intervenció de la portaveu 
d’UIA.

Per tot això, l’acta es deixa damunt la taula.

2. Aprovació, si s’escau, de la moció de rebuig de la violència de gènere

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La violència cap a les dones té unes arrels assentades en una societat desigual i discriminatòria, on a les 
dones se’ls atorga un paper passiu i als homes, un paper actiu i dominador. En aquest procés 
d’eradicació de la violència, cada dia són també més els homes que tenen una postura activa en contra 
de la violència de gènere, col·laborant des de posicions molt fermes en la defensa dels drets de les dones 
i, en definitiva, de la igualtat entre homes i dones.

El 25 de novembre de 1960 eren assassinades a la República Dominicana per la Policia Secreta del 
dictador Rafael Trujillo, Minerva, Patria i María Teresa Mirabal, activistes polítiques opositores a la 
dictadura.

Durant anys, en honor a les tres germanes, el Moviment de Dones treballà a l’entorn d’aquesta data per 
denunciar i eradicar la violència contra el gènere femení, aconseguint que el 1999 l’ONU li donés 
caràcter oficial amb la seva internacionalització.

Any rere any, tristament, aquesta segueix essent una data emblemàtica, ja que, malgrat el temps 
transcorregut, constatam dia a dia les contínues vexacions que a tot el món continua patint la dona, i 
seguim lamentant l’insofrible saldo de mortaldat que, en el nostre país, s’eleva a desenes d’assassinades 
al llarg de cada any.

Certament, les dades són alarmants, segons informació proporcionada per l’Institut de la Dona. En data 
de 27 d’octubre, s’havien computat 89 víctimes mortals, de les quals 59 havien mort a mans de les seves 
parelles o exparelles, 15 a l’àmbit familiar, 8 de les dones sense relació familiar ni afectiva estable i 7 
desconeixent-se si existia aquesta relació.



Segons la Memòria de la Fiscalia General de l’Estat, presentada a l’inici de l’any judicial, en un 60 % els 
maltractaments es produeixen entre cònjuges o excònjuges, en un 30 % entre unions o exunions de fet. 

Des de tots aquells sectors sensibilitzats amb la situació patida per totes aquelles dones víctimes de la 
tradició patriarcal, s’ha reclamat amb insistència i convenciment la promulgació d’una llei que reguli el 
problema de forma integral, i que acabi amb la dispersió legislativa existent que venia revelant-se
insuficient per pal·liar aquesta terrible lacra social.

Podem afirmar que aquest és un any important. El nou Govern Socialista de José Luis Rodríguez 
Zapatero, en acompliment del seu programa electoral, ha posat en marxa l’aprovació de la “Ley 
Orgánica de Medidas de Protección Integral contra la Violencia de Género”, que, per primer cop, 
aborda aquesta situació des d’un enfocament integral i multidisciplinari, acomplint així amb el manament 
constitucional als poders públics de “remover los obstáculos a la igualdad entre hombres y mujeres”.

Es tracta d’una llei específica que preveu actuacions des de tots els àmbits de la situació social, 
econòmica, laboral i judicial, de les víctimes i dels seus agressors:

� Mesures preventives, amb la inclusió en el sistema educatiu de continguts de “Formació en 
Igualtat” així com de vigilància i prevenció de continguts sexistes o discriminatoris en la publicitat 
i els mitjans de comunicació.

� Mesures assistencials per facilitar a la víctima de la violència de gènere informació i
assessorament, Centres d’Atenció d’Emergència, Centres de Tractament Integral, assistència 
sanitària i psicològica especialitzada, beneficis de caràcter laboral, modificació d’horaris, ajudes 
econòmiques o bonificació a empreses per a la seva contractació, entre d’altres.

� Mesures judicials, encaminades a oferir una major protecció a les dones, preveuen la creació de 
nous jutjats de violència, de fiscalies específiques i l’agreujament de penes en els delictes 
comesos per homes, en el marc de la violència de gènere, sobre dones o persones especialment 
vulnerables.

� Des del punt de vista institucional, la Llei preveu la creació de l’Observatori Nacional contra la 
Violència de Gènere i la nova figura del delegat del Govern contra la Violència de Gènere.

� Estableix, també, aquesta Llei mesures de formació específica per als professionals sanitaris, 
judicials i per a les Forces i Cossos de Seguretat de l’Estat.

D’aquesta manera, la nova regulació contra la violència de gènere suposa un avanç molt important, neix 
amb vocació de sensibilització dels distints àmbits socials i preveu mesures concretes que afecten l’àmbit 
judicial, laboral, educatiu i dels mitjans de comunicació.

Per tot això, i perquè la tolerància zero cap a la violència contra les dones ha de ser una constant en 



l’activitat municipal, i perquè és responsabilitat de tota la societat acabar amb aquesta lacra social, el 
Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament d’Artà presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent 

PROPOSTA D’ACORD

1. Impulsar des de l’àmbit local la sensibilització enfront a la violència de gènere i aconseguir un total 
rebuig a la violència que s’exerceix contra les dones a Espanya i a tots els països del món.

2. Impulsar l’aplicació de la Llei integral contra la violència de gènere en coordinació amb tots els 
poders públics, locals, autonòmics i estatals.

3. Reclamar una dotació pressupostària suficient a les administracions públiques en l’àmbit de les 
seves respectives competències per aconseguir l’aplicació de la nova Llei en la seva integritat, per 
poder garantir l’atenció jurídica, psicològica i social, en definitiva, la protecció efectiva de les 
dones.”

El portaveu esmentat explica que el passat dia 25 de novembre es va celebrar el dia mundial contra la 
violència de gènere. Considera que és tracta d’un acord coherent amb la política que ha dut a terme 
aquest Ajuntament.

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, i la portaveu del PP, Sra. Morell, manifesten la seva conformitat.

Els reunits acorden, per unanimitat:

1. Impulsar des de l’àmbit local la sensibilització enfront a la violència de gènere i aconseguir un total 
rebuig a la violència que s’exerceix contra les dones a Espanya i a tots els països del món.

2. Impulsar l’aplicació de la Llei Integral contra la Violència de Gènere en coordinació amb tots els 
poders públics, locals, autonòmics i estatals.

3. Reclamar una dotació pressupostària suficient a les administracions públiques en l’àmbit de les 
seves respectives competències per aconseguir l’aplicació de la nova Llei en la seva integritat, per 
poder garantir l’atenció jurídica, psicològica i social, en definitiva, la protecció efectiva de les dones.

3. Aprovació, si s’escau, de la proposta de baixes de drets reconeguts a 26 d’octubre de 2004

El tresorer municipal, Sr. Silva, informa que la proposta de baixes justificades, a 26 d’octubre de 2004, 
s’apugen a la quantitat total de 10.881,54 €.

Les baixes es refereixen a distints conceptes, com l’impost sobre béns immobles de naturalesa urbana i 
rústica, l’impost sobre vehicles de tracció mecànica, taxes i preus públics.



La portaveu d’UIA, Sra. Tous, i la portaveu del PP, Sra. Morell, manifesten la seva conformitat.

Els reunits acorden, per unanimitat:

Aprovar la proposta de baixes de drets reconeguts a 26 d’octubre de 2004, que s’apuja a la quantitat 
de 10.881,54 €.

4. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de modificacions de crèdit núm. 3/2004 dins del 
pressupost vigent mitjançant anul·lacions o baixes de crèdit de partides que es consideren 
reductibles

El regidor d’UM., Sr. Moll,  informa que, no havent-hi crèdit suficient a la partida “6111 61107 Camins 
rurals 38.000,00 €”, i per no perjudicar els interessos de la corporació, s’inicia aquest expedient, de 
conformitat amb el que disposa l’article 158 de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les 
hisendes locals, i amb l’article 37 del RD500/1990, de 20 d’abril.

Dins el pressupost vigent, informa el regidor esmentat, els crèdits de la partida de despeses “3141 
63201 Obres i altres inversions Residència 38.000,00 €” no han estat compromesos i són de lliure 
disposició, perquè no s’han declarat indisponibles pel Ple de l’Ajuntament, no estan retinguts, ni es 
troben en les situacions d’autoritzades, ni compromesos ni reconeguts.

Per tot això, es proposa que la partida “5111 61107 Camins rurals 38.000,00 €” quedi finançada per 
anul·lacions de crèdits de la següent partida del pressupost no compromesa “3141 6320 Obres i altres
inversions Residència 38.000,00 €”.

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, i la portaveu del PP, Sra. Morell, manifesten la seva conformitat.

Els reunits acorden, per unanimitat:

1. Aprovar l’expedient de modificació de crèdit número 3/2004, el qual queda redactat de la manera 
següent:

Habilitació i suplements de crèdit

Funcional Econòmic Denominació Import a 
habilitar o 
suplementar

5111 61107 Camins rurals 38.000,00

38.000,00

L’import total anterior queda finançat per anul·lacions de crèdits de les partides del pressupost no 



compromeses següents:

Funcional Econòmic Denominació Import del 
crèdit a 
anul·lar

3141 63201 Obres i altres inversions Residència 38.000,00

38.000,00

2. Exposar al públic aquest expedient durant un termini de quinze dies a efectes de reclamacions, 
mitjançant un anunci en el BOIB.

5. Aprovació, si s’escau, de la moció relativa a l’inici d’un procés de participació ciutadana en 
la redacció dels pressuposts municipals de la Colònia de Sant Pere

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, explica que aquesta moció es va deixar damunt la taula en el plenari 
passat, perquè pogués ser tractada en una comissió informativa. Es va tractar a la Comissió de la 
setmana passada i es va dictaminar favorablement per unanimitat dels reunits.

A continuació, el portaveu esmentat llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Atès que la majoria de partits presents a la Sala incloïen en els seus programes electorals diferents 
propostes per articular la participació ciutadana a la Colònia.

Atès que és voluntat política d’aquest Equip de Govern iniciar un procés de participació ciutadana en la 
redacció dels pressupostos municipals.

Atesa la bona acollida que els veïns de la Colònia van donar a la proposta expressada per l’Equip de 
Govern en la reunió del passat dijous 7 d’octubre, referent a l’obertura d’un procés de participació 
ciutadana per a la elaboració dels pressupostos.

L’Equip de Govern presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent

PROPOSTA D’ACORD

1. L’Ajuntament d'Artà obre un canal perquè la Colònia de Sant Pere prengui part activa en l’elaboració 
i seguiment dels pressuposts municipals en la quantitat proporcional que li correspongui, segons es 
determini per criteris de percentatge de població i d’àrea territorial d’influència.

2. Per a aquest fi, l’Ajuntament atorga autonomia als veïns de la Colònia perquè adoptin la manera de 
funcionar que creguin més oportuna per establir les seves necessitats i prioritats en els pressuposts; 



mitjançant el Fòrum que s’organitzarà en assemblees, comissions, etc., que seran obertes i públiques. 
Aquestes comptaran amb la participació del regidor de Participació Ciutadana i del delegat de Batlia, 
que serà l’encarregat d’aixecar actes de cada sessió. Puntualment, hi assistiran els regidors i/o els tècnics 
municipals segons les àrees que es treballin.

3. Obrir una etapa d’informació i coneixement de diferents experiències que ja s’estan desenvolupant a 
altres ciutats i pobles amb la mateixa finalitat, que conclourà el 15 de març de 2005. Aquest dia es 
donarà a conèixer el mètode elegit per elaborar la proposta de pressuposts per a 2006.

4. Demanar al Servei d’Intervenció un estudi per conèixer:
a) El conjunt dels ingressos municipals provinents de la Colònia i dels seus nuclis constaners.
b) Les despeses de l’Ajuntament d’Artà en aquests indrets.
c) Les despeses i els ingressos comuns als dos àmbits.

5. D’acord amb aquestes dades i les correccions que puguin derivar d’estudis d’anys anteriors, abans 
del 15 de març, l’Ajuntament elevarà al Fòrum una proposta del percentatge aproximat dels ingressos i 
despeses que correspondran a la Colònia.

6. Sobre aquestes dades de previsió d’ingressos i de despeses per al 2006, el Fòrum de la Colònia 
decidirà les prioritats: treballs i projectes per iniciar, inversions per realitzar, serveis a incrementar, 
disminuir o renovar, festes, etc.

7. Qualsevol decisió del tipus que sigui que afecti la Colònia i que no es vegi reflectida en el pressupost 
podrà ser debatuda en l’assemblea del Fòrum. Es fixarà un marge de temps per poder estudiar la 
documentació d’aquestes qüestions abans de ser debatudes en el Fòrum.

8. El regidor de Participació Ciutadana serà el responsable d’informar el plenari d’Artà i la Junta de 
Govern de totes les propostes, reivindicacions, precs i preguntes que expressi el Fòrum de la Colònia.

9. Totes les preguntes, els precs, les propostes, etc., que expressi el  Fòrum de la Colònia hauran de ser 
contestades per la instància a la qual vagin dirigides (Batlia, delegat de Batlia, regidors, amb delegacions 
o sense delegacions, Junta de Govern Local o Plenari d’Artà) abans de la següent convocatòria del 
Fòrum o, en tot cas, a la propera convocatòria de la instància requerida.

10. L’Equip de Govern es compromet a posar en mans del Fòrum tota la documentació necessària per 
poder desenvolupar les seves competències.

11. La seu habitual del Fòrum serà l’edifici municipal de la Colònia.

12. Una vegada aprovada aquesta moció, l’Ajuntament convocarà una assemblea veïnal a la Colònia
per donar-la a conèixer als veïns de la Colònia.”

Així mateix, diu el portaveu esmentat, que inclou en la moció les dues propostes que va formular la 



regidora d’UIA, Sra. Piris, en la Comissió Informativa:

- La primera convocatòria es  farà personalitzada i es repartirà casa per casa a tots els empadronats a la 
Colònia de Sant Pere.
- El reglament del fòrum se sotmetrà a estudi de la Comissió Informativa.

La regidora d’UIA, Sra. Piris, diu que li sembla molt bé aquesta moció. És una bona proposta que ells
tenen en el seu programa electoral. Li sembla adequat que, en el nucli de la Colònia de Sant Pere, es faci 
aquesta experiència de pressupostos de participació. Considera que és una via molt correcta per 
afavorir la participació ciutadana. Li preocupa que la convocatòria no arribi a tots els ciutadans de la 
Colònia. Finalment, diu que els agradaria estar informats de les passes que es fan, tant de la informació 
que elabori Intervenció com de les bases del reglament del fòrum.

La portaveu del PP, Sra. Morell, està d’acord amb la moció. Opina que és molt interessant que la 
primera convocatòria pugui arribar a tots els coloniers.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que aquesta iniciativa té un component d’experiència pilot. La 
convocatòria serà el dia 14 de desembre a l’edifici municipal de la Colònia de Sant Pere. Aquest fòrum 
no limita la legitimitat política dels regidors. Dóna la paraula al residents de la Colònia i els demana que 
facin les seves propostes. Aquesta proposta entrarà en vigor amb el pressupost de l’any 2006.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, explica que les reunions que han tengut han estat molt positives. Opina 
que els polítics han d’il·lusionar els habitants de la Colònia perquè el fòrum continuï vigent.

Els reunits acorden, per unanimitat:

Aprovar la moció relativa a l’inici d’un procés de participació ciutadana en la redacció dels pressuposts 
municipals de la Colònia de Sant Pere, segons la qual:

1. L’Ajuntament d’Artà obre un canal perquè la Colònia de Sant Pere prengui part activa en l’elaboració 
i seguiment dels pressuposts municipals en la quantitat proporcional que li correspongui, segons es 
determini per criteris de percentatge de població i d’àrea territorial d’influència. 

2. Per aquest fi, l’Ajuntament atorga autonomia als veïns de la Colònia perquè adoptin la manera de 
funcionar que creguin més oportuna per establir les seves necessitats i prioritats en els pressuposts; 
mitjançant el Fòrum que s’organitzarà en assemblees, comissions, etc., que seran obertes i 
públiques. Aquestes comptaran amb la participació del regidor de Participació Ciutadana i del 
delegat de Batlia, que serà l’encarregat d’aixecar actes de cada sessió. Puntualment, hi assistiran els 
regidors i/o els tècnics municipals segons les àrees que es treballin. 

3. Obrir una etapa d’informació i coneixement de diferents experiències que ja s’estan desenvolupant a 
altres ciutats i pobles amb la mateixa finalitat, que conclourà el 15 de març de 2005. Aquest dia es 
donarà a conèixer el mètode elegit per elaborar la proposta de pressuposts per a 2006.



4. Demanar al Servei d’Intervenció un estudi per conèixer:
a) El conjunt dels ingressos municipals provinents de la Colònia i dels seus nuclis constaners.
b) Les despeses de l’Ajuntament d’Artà en aquests indrets.
c) Les despeses i els ingressos comuns als dos àmbits.

5. D’acord amb aquestes dades i les correccions que puguin derivar d’estudis d’anys anteriors, abans 
del 15 de març, l’Ajuntament elevarà al Fòrum una proposta del percentatge aproximat dels ingressos i 
despeses que correspondran a la Colònia.

6. Sobre aquestes dades de previsió d’ingressos i de despeses per al 2006, el Fòrum de la Colònia 
decidirà les prioritats: treballs i projectes per iniciar, inversions per realitzar, serveis a incrementar, 
disminuir o renovar, festes, etc.

7. Qualsevol decisió del tipus que sigui que afecti la Colònia i que no es vegi reflectida en el pressupost 
podrà ser debatuda en l’assemblea del Fòrum. Es fixarà un marge de temps per poder estudiar la 
documentació d’aquestes qüestions abans de ser debatudes en el Fòrum.

8. El regidor de Participació Ciutadana serà el responsable d’informar el plenari d’Artà i la Junta de 
Govern de totes les propostes, reivindicacions, precs i preguntes que expressi el Fòrum de la Colònia. 

9. Totes les preguntes, els precs, les propostes, etc., que expressi el  Fòrum de la Colònia hauran de ser 
contestades per la instància a la qual vagin dirigides (Batlia, delegat de Batlia, regidors, amb delegacions 
o sense delegacions, Junta de Govern Local o Plenari d’Artà) abans de la següent convocatòria del 
Fòrum o, en tot cas, a la propera convocatòria de la instància requerida.

10. L’Equip de Govern es compromet a posar en mans del Fòrum tota la documentació necessària 
per poder desenvolupar les seves competències.

11. La seu habitual del Fòrum serà l’edifici municipal de la Colònia. 

12. Una vegada aprovada aquesta moció, l’Ajuntament convocarà una assemblea veïnal a la Colònia per 
donar-la a conèixer als veïns de la Colònia. 

6. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per EU/EV per ajustar la revisió de les 
Normes subsidiàries d’Artà al PORN de la península de Llevant

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

1. Atès que, a la darrera presentació de la LECO realitzada al Teatre d’Artà, el conseller de Medi 



Ambient va afirmar, primer, que el PORN havia estat derogat per la Llei 10/2003, de 23 de desembre, 
d’acompanyament pressupostari i, moments després, que el PORN només tenia vigència a les finques 
públiques (les úniques que mantenen la condició de Parc Natural).

2. Atès que aquesta corporació ha rebut un informe jurídic de la Conselleria de Medi Ambient, signat 
per la cap del Servei Jurídic, Margalida Amengual Tormo, amb data de 14 d’octubre de 2004, en el 
qual, sense cap argumentació, s’afirma que el PORN ha quedat sense vigència fora de l’àmbit del Parc.

3. Atès que no hi ha hagut cap actuació per modificar l’esmentat PORN seguint els mateixos tràmits que 
es van observar per aprovar-lo.

4. Atès que, mentre no sigui així, el PORN manté la seva vigència.

5. Atès que la vigència del PORN qüestiona la viabilitat, per exemple, del sector 22 de la Colònia de 
Sant Pere, nova urbanització que podria desenvolupar-se al costat de l’Estanyol.

6. Atès que aquest Ajuntament està en procés de revisió de les NS.

Per tot això, es presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent

PROPOSTA D’ACORD

1. Mantenir que el PORN de Llevant és vigent.
2. Encomanar a l’equip redactor de la revisió de les NS que la nova redacció mantengui les 
prescripcions que el PORN vigent preveu i que, per tant, mantengui com a rústic, zona de protecció 
paisatgística, les zones que així figuren en el PORN.”

A continuació, la portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la seva intervenció que, copiada literalment, diu:

“A la Comissió Informativa d’Urbanisme de dimecres dia 24 de novembre, els membres del consistori 
vàrem veure que, dia 25 d’octubre, havia entrat al registre, perquè l’Ajuntament d’Artà ho havia 
sol·licitat, un informe jurídic sobre la vigència del Pla d’ordenació de recursos naturals de la península de 
Llevant signat per la cap dels Serveis Jurídics de la Conselleria de Medi Ambient, Margalida Amengual 
Tormo.

Ara, el regidor d’Esquerra Unida-Els Verds ens presenta una proposta que, sota el títol “Moció  per 
ajustar la revisió de les Normes subsidiàries d’Artà al PORN de la península de Llevant” té com a 
objectiu rentar-li la cara i fer veure que ell, encara que és a l’Equip de Govern, té les seves idees. Ho pot 
dir més fort, però no més clar, que el pacte té fractures.

Li votarem a favor, però primer farem algunes puntualitzacions:

Quan els regidors d’UIA érem membres de l’Equip de Govern, vàrem tenir coneixement que, a la 



Conselleria, i no sense enrenou, s’havia fet signar a algú, que no era el cap dels Serveis Jurídics, un 
informe per l’estil d’aquest que avui ens trobam a damunt la taula.

Els aleshores membres de l’Equip de Govern vàrem tenir una reunió amb els tècnics de l’Ajuntament i 
vàrem tenir molt clar que el PORN, a la península de Llevant, era vigent perquè, entre d’altres coses, el 
Pla d’ordenament de recursos naturals a la península a Llevant diu, a l’article 6.1, que “el PORN té una 
vigència indefinida, i es pot revisar en qualsevol moment, previ informe de la Conselleria competent en 
matèria de medi ambient que motivi la revisió, per la qual cosa cal complir els mateixos tràmits que s’han 
observat per a la seva aprovació”, cosa que no s’havia fet. Sabíem també que la Conselleria pretenia 
espolsar-se de sobre el PORN amb la llei d’acompanyament dels pressuposts i també sabíem que hi 
podia haver PORN sense haver-hi parc, però no a la inversa. El mateix conseller va dir, en una reunió al 
Teatre d’Artà, que se’n faria un de nou, de PORN.

Vàrem arribar a un acord ben senzill: “El PORN és vigent, per a nosaltres. Si la Conselleria considera 
que no ho és, que ens interposi un contenciós que guanyarem”. Així de senzill, sense necessitat d’haver 
de dur mocions al Ple, simplement essent, els regidors d’Unió Independents d’Artà, un poc coherents 
amb la nostra manera de pensar i de fer. Una altra cosa són els regidors del PSOE que, per mantenir un 
sou, són així d’incoherents.

Hi ha hagut canvi de govern i se’ns plantegen alguns dubtes: quantes mocions d’aquestes haurà de fer 
més el  regidor d’EU-EV per intentar rentar-se les mans i la cara? Quantes vegades més consentiran ell i 
els membres del PSOE aquestes maniobres dels actuals companys de l’Equip de Govern? Sabíem que 
Esquerra Unida-Els Verds era un partit espanyolista, però: és aquest l’ecologisme que vol la gent 
d’Esquerra Unida-Els Verds? Un ecologisme de paraula. S’estima més aquest ecologisme que el 
d’abans? Li record que, en les seves mans, i en només quatre mesos, hi ha ja cadàvers, com ara el del 
PORN.

Faci’s fotos, senyor Adrián..., que queda ben retratat.”

La portaveu del PP, Sra. Morell, diu que el seu grup segueix mantenint allò que va dir en la Comissió 
Informativa. Estan segurs que la vigència del PORN es limita a les finques públiques.

El batle diu que tenen un informe de la Conselleria de Medi Ambient que diu que el PORN no està 
vigent; i un informe dels tècnics de l’Ajuntament que diu el contrari; a més, tenim un tercer informe que 
diu el mateix que el dels tècnics de l’Ajuntament, que per modificar el PORN s’ha de fer la mateixa 
tramitació que per crear-lo.

El portaveu del PSOE, Sr.Silva, explica que a la Comissió Informativa va donar suport a l’informe de la 
Conselleria de Medi Ambient, però ara tenen altres informes que diuen que, per modificar el PORN, 
s’ha de fer la mateixa tramitació que per crear-lo.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que UIA acaba de descobrir la pólvora . No s’han de rentar la 
cara ni les mans els que no ens les hem embrutat. El portaveu esmentat diu que s’han adoptat acords per 



la Junta de Govern Local amb el vot en contra del representant d’EU/EV.

En relació al tema del Molí d’en Regalat, el portaveu esmentat diu que és clar que EU/EV té una posició 
molt distinta a la de la resta de l’Equip de Govern.

La portaveu del PP, Sra. Morell, manté que el PORN està vigent en les finques públiques.

A continuació, se sotmet a votació la moció, i per 10 vots a favor (UM, PSOE EU/EV i UIA) i 3 vots 
en contra (PP), els reunits acorden:

1. Mantenir que el PORN de Llevant és vigent.
2. Encomanar a l’equip redactor de la revisió de les NS que la nova redacció mantengui les 
prescripcions que el PORN vigent preveu i que, per tant, mantengui com a rústic, zona de protecció 
paisatgística, les zones que així figuren en el PORN.

7. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per EU/EV per instar la DG de Patrimoni del 
CIM a elaborar un informe sobre l’edifici de Ca Ses Monges abans que sigui esbucat, sobre 
els edificis de la primera línia del passeig marítim de la Colònia de Sant Pere i, en general, 
sobre el conjunt d’aquest nucli

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

1. Atès que l’Equip de Govern d’aquest Ajuntament, a finals del mes de juliol, va atorgar la llicència de 
demolició de l’edifici de Ca Ses Monges, de la Colònia de Sant Pere, i la llicència per construir 15 
apartaments en el seu solar, situat entre els carrers de Sant Mateu i de Sant Pau.

2. Atès que aquest edifici no està inclòs en el catàleg de béns immobles, com ara els xalets que queden a 
la primera línia del passeig marítim de la Colònia de Sant Pere.

3. Atès que, per les converses mantingudes amb els redactors del catàleg esmentat, hem pogut 
assabentar-nos que, a la zona de la Colònia, el treball de camp es va realitzar d’una manera molt 
superficial, al contrari del que es va fer a la resta del terme municipal. 

4. Atès que l’edifici de Ca Ses Monges és un dels edificis més antics de la Colònia i que, per exemple, 
l’edifici de la Rectoria, que és de factura similar, sí que ha estat inclòs en el catàleg.

5. Atès que, en les aprovacions inicials de la revisió de les NS de 2001 i de 2003, aquest solar tenia i té 
la qualificació d’equipament, la qual cosa prova que era voluntat d’aquest consistori preservar-lo de la 
demolició que ara està a punt de produir-se, perquè es tracta d’un edifici emblemàtic de la Colònia, que 
sempre ha tengut un ús d’equipament (centre de cures, escoleta, etc.), lligat a la presència de les 
monges.



6. Atès que aquesta amenaça de demolició i de substitució també pendeix sobre el que queda de la 
fisonomia original de la primera línia de la Colònia.

7. Atès que, verbalment, el Sr. Batle ens ha assegurat que, des de setembre, ha reclamat repetidament a 
Patrimoni una visita a aquests edificis i, en general, una revisió més seriosa del conjunt d’edificis de la 
Colònia.

Per tot això, es presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent

PROPOSTA D’ACORD

Sol·licitar a la DG de Patrimoni que visiti, urgentment, els edificis de Ca Ses Monges, de la primera línia 
del passeig marítim i, en general, de tot el nucli de la Colònia, a fi d’elaborar un informe sobre els seus 
valors i la conveniència o no de preservar-los totalment o parcialment.”

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que en la Comissió Informativa va dir que el seu grup votaria a favor.

La portaveu del PP, Sra. Morell, diu que votarà en contra de la moció, ja que ja s’ha concedit la 
llicència d’obres.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, diu que, tal com està redactada la moció, el seu grup no li donarà 
suport. I presenta una esmena: “eliminar l’edifici de Ca ses Monges, però sol·licitar a la DG de Patrimoni 
del Consell de Mallorca una revisió dels edificis de la Colònia de Sant Pere.”

El batle diu que el seu grup votarà en contra de la moció, ja que la llicència d’obres està concedida amb 
tots els informes favorables.

A continuació, se sotmet a votació l’esmena presentada pel PSOE i, per 6 vots a favor (UM i PSOE), 1 
vot en contra (EU/EV) i 6 abstencions (UIA i PP), s’aprova l’esmena.

Finalment, se sotmet a votació la moció presentada per EU/EV, amb l’esmena presentada pel PSOE 
aprovada anteriorment, i, per 9 vots a favor (UM, PSOE i UIA) i 4 abstencions (EU/EV i PP), els 
reunits acorden:

1. Sol·licitar a la DG de Patrimoni  l’elaboració d’un informe sobre els valors dels edificis de la Colònia 
de Sant Pere i sobre la conveniència o no de preservar-los totalment o parcialment..

2. Trametre aquest acord a la Direcció General de Patrimoni del Consell de Mallorca.

8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per EU/EV per protegir la illeta del Molí d’en 
Regalat



El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

1. Atès que l’Ajuntament ha rebut un informe jurídic del Consell de Mallorca sobre la classificació de la 
illeta 35869 del Molí d’en Regalat, signat per l’arquitecte Josep Antoni Giménez Serra, amb data de 5 
d’octubre.

2. Atès que aquest informe afirma que aquests terrenys van ser afectats i desclassificats per les DOT.

3. Atès que no s’acompleix la condició 4 de la disposició transitòria sisena de la Llei 8/2003, de 5 de 
novembre, de mesures urgents en matèria d’ordenació territorial i urbanisme a les Illes Balears, ja que no 
resulta necessari el seu desenvolupament urbanístic per permetre la continuïtat dels sistemes que 
estructuren el teixit urbà i dotar-lo de coherència.

4. Atès que l’Ajuntament d’Artà va expressar la seva voluntat de protegir aquest espai mitjançant 
diferents actuacions, com ara qualificar-lo com a equipament a les NS aprovades inicialment l’any 2001 i 
l’any 2003, amb l’aprovació inicial del Pla especial de reforma interior i suspensió de llicències de 
25/04/02, a través de converses amb el Govern anterior per comprar-lo amb fons de l’ecotaxa, i, 
enguany, amb la negativa a firmar el conveni de construcció de 18 xalets, la reclamació al Govern balear 
perquè n’assumeixi la protecció i la seva compra o, fins i tot, amb la petició al Consell de Mallorca de 
l’informe que ha donat peu a aquesta moció.

5. Atesos els valors paisatgístics, arquitectònics i naturals d’aquesta parcel·la.

6. Atesa la voluntat expressada per diferents associacions i col·lectius ciutadans d’Artà i de la Colònia 
de Sant Pere.

7. Atès que, si tornassin a ser urbanitzables, aquests terrenys minvarien les possibilitats de creixement 
(10,2 ha) que el nostre municipi té atorgades pel PTM.

Per tot això, es presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent

PROPOSTA D’ACORD

1. Instar el Consell de Mallorca a mantenir la desclassificació dels terrenys de la finca esmentada i a 
conservar la qualificació de sòl rústic.

2. Encomanar, fent ús de l’autonomia municipal, a l’equip redactor de les NS que proposi la classificació 
de rústica per a aquesta parcel·la.”

El portaveu esmentat exposa que, per unanimitat, es va demanar un informe al Consell de Mallorca per 
trobar arguments contra allò que informava l’arquitecte.



Quan, ara, que tenim un informe segons el qual aquests terrenys estan desclassificats, resulta que tota la 
resta de regidors troben que han de considerar l’informe d’un tècnic que no té la confiança de l’Equip de 
Govern, ja que avui no forma part de la plantilla de personal. Tots els regidors donen per bo qualsevol 
informe que faciliti la urbanització d’aquesta illeta. Això, considera el portaveu esmentat, no té 
explicació.

Finalment, diu que ell farà tot el que estigui en les seves mans per seguir-se oposant a aquesta situació.

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la seva intervenció que, copiada literalment, diu:

“Farem un poc d’història sobre aquest tema, perquè sembla que la gent tengui molt poca memòria, i no 
ens sembla que aquest sigui un joc entre blanques i negres, sinó que hi ha tota una gamma de grisos per 
recordar.

Dia 7 de juny, aquest grup de regidors va presentar una moció a un plenari extraordinari, que va 
prosperar. En aquesta moció es deia que:

1. Precisament aquell dia acabava el termini de suspensió de llicències que va implicar l’aprovació inicial 
del PERI de Montferrutx, acordat pel Ple extraordinari de 22 d’abril de 2003.

2. Que la passada legislatura el consistori de l’Ajuntament d’Artà va arribar a un principi d’acord amb 
l’anterior equip del Govern balear, segons el qual el Govern, en concret la Conselleria de Medi Ambient, 
adquiriria l’espai del Molí d’en Regalat a la propietat per fer-hi l’entrada natural per la mar del parc 
natural de Llevant. 

3. Que, per aquest motiu, i per donar temps a la Conselleria de Medi Ambient per aconseguir doblers 
per finançar el projecte, l’Ajuntament d’Artà va aprovar el Projecte especial de reforma interior de 
Montferrutx.

4. Que el Govern municipal que va sortir de les eleccions de 2003 havia expressat, en repetides 
ocasions, a destacats dirigents polítics del Govern la problemàtica que es viuria a la illeta del Molí d’en 
Regalat una vegada acabada la suspensió de llicències previstes en el PERI. En concret, s’havia 
expressat a Bartomeu Vicens, conseller del Territori del Consell de Mallorca; al conseller de Medi 
Ambient, Jaume Font; i al director de Turisme, Josep Aloy. 

5. Que aquestes peticions havien caigut, reiteradament, en un sac buit.

6. Que, per aquest motiu, l’Equip de Govern havia dut a plenari un conveni que no va prosperar.

Tot això ho feia, aquell Equip de Govern, des del convenciment absolut que els de la Illeta del Molí d’En 
Regalat eren, i són, terrenys urbans, però esperant un miracle perquè no s’urbanitzàs. Si els
Independents no haguessin estat convençuts de preservar la illeta, faria estona que estaria urbanitzada i, 



segurament, amb un habitatge cada dos-cents metres. Vostè també deu estar absolutament convençut 
que són terrenys de naturalesa urbana, perquè la seva intenció era la de fer-hi un hotel, als terrenys de la 
illeta.

Però, només per fer la traveta i la guitza a aquell Equip de Govern en minoria, la majoria de l’oposició 
ens va fer demanar un informe al Consell de Mallorca i nosaltres, efectivament, hi vàrem venir a bé 
pensant que era una maniobra dilatòria de la majoria de l’oposició. Cal recordar la postura que 
aleshores va mantenir UM, d’una acèrrima defensa ecologista, de defensa d’uns valor de color verd 
maragda. La guitza la s’han feta vostès mateixos. 

El miracle que els Independents havíem esperat durant tant de temps no va venir en nom de Margalida 
Rosselló, ni en nom de Jaume Font ni, molt manco, de Bartomeu Vicens. Ha arribat un pare Noël de 
nom Josep Antoni Giménez Serra que afirma, en contra d’allò que nosaltres sostenim, que la illeta va 
quedar desclassificada per les DOT, les Directrius d’ordenació territorial de data 18 d’abril de 1999..., i 
com que el Consell és la màxima autoritat urbanística de Mallorca, nosaltres ho acatarem, perquè ens va 
molt bé.

Ara, i una altra vegada per rentar-se la cara, el regidor d’Esquerra Unida-els Verds, després de fer-se
les pertinents fotografies per quedar ben retratat, no vol solucionar el problema que té amb els seus socis 
de govern. El problema, i ho hauria d’entendre el regidor d’Esquerra Unida-Els Verds, és amb els seus 
socis de govern, no amb els Independents. Després que UM fes aquella defensa tan unànimement 
aplaudida, les coses han canviat de verd maragda al blau, però no al blau de la mar, sinó al blau dels 
blaveros. Ara, a Unió Mallorquina, estan per urbanitzar la illeta. L’han pontejat, talment com una 
tereseta, com un homenet de bulto. Els seus socis de govern cerquen l’aquiescència del PP i això, 
senyor Adrián, perquè vostè ho permet. Quantes mocions més ens haurà de presentar, senyor Adrián? 
Quants cadàvers més tindrà damunt les espatlles? Sabem, però, que s’estima molt més això que no que
els Independents governin.”

El regidor del PP, Sr. Palmer, diu que, al seu grup, se’ls va presentar un conveni que se’ls va donar com 
un fet consumat i no varen votar a favor. Opina que, si hi ha d’haver un benefici, ha de ser per als 
coloniers. Diu que si en aquell moment l’Equip de Govern els hagués tengut en compte, haguessin votat a 
favor. Diu que, si l’actual Equip de Govern, té en compte les seves pretensions, segurament votaran a 
favor. Finalment, diu que aquesta illeta va pagar contribucions especials abans de les DOT, i això és més 
que suficient per considerar que la illeta del Molí d’en Regalat és sòl urbà.

El batle diu que, quan l’anterior Equip de Govern va presentar el conveni, no varen tenir temps ni per 
reaccionar. Va dir que no estaven segurs de la seva decisió i varen aprovar demanar un informe al 
Consell de Mallorca. Com que aquesta illeta va pagar contribucions especials abans de les DOT i que té 
la dotació de serveis de sòl urbà, consideren que aquesta illeta té la classificació de sòl urbà.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, diu que l’arquitecte Sr. Carrió, que subscriu l’informe, té la seva 
confiança. Opina que l’informe elaborat pel Consell de Mallorca és un informe de planejament seccionat. 



No es pot donar per bo aquest informe, perquè té mancances. Ells seran, segurament, els únics que no 
canviaran el seu vot. Finalment, diu que ells han fet molts esforços per conservar la illeta.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que l’informe de la jurista es basa en l’informe de l’arquitecte 
Mateu Carrió. El PSOE no és l’únic que no ha canviat el seu vot, ja que ell tampoc ho l’ha canviat. En 
l’informe del Consell de Mallorca es diu que el PERI no era possible, perquè els terrenys estaven 
desclassificats. Opina que  aquest informe és un regal del cel. Ells, que varen demanar un regal del cel 
per no haver de construir xalets en la illeta i, per tant, preservar-la, ara no el volen prendre en 
consideració. Finalment, diu que, qui es retracta aquí, és el que vol signar aquest conveni.

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que continua pensant que la illeta és urbana, però opina que s’ha 
d’agafar aquest regal del cel.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, diu que aquest Ajuntament  mai no ha desclassificat. El PSOE 
presentarà una proposta perquè el Govern compri la illeta. Finalment, diu que considera que UIA fa una 
política electoralista.

A continuació, se sotmet a votació la moció, la qual, per 4 vots a favor (UIA i EU/EV) i 9 vots en contra 
(UM, PSOE i PP), no resta aprovada per manca de quòrum en la votació.

9. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per UIA relativa al rebuig al greuge 
comparatiu que ha patit Artà en les ajudes a la desestacionalitat turística de la Conselleria de 
Turisme del Govern de les Illes Balears

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Atès que la Conselleria de Turisme va treure una línia d’ajuts a la desestacionalitat que anava adreçada a 
tots el municipis balears per un import, en un primer moment, de 60 milions d’euros.

Atès que l’Ajuntament d’Artà va preparar una proposta que incloïa uns itineraris culturals i esportius 
que, efectivament, havien d’ajudar a la desestacionalitat. Que cal dir que, en el projecte, es proposava la 
posada en marxa del Museu d’Artà —un dels museus més importants de totes les Illes— i unes rutes 
esportives, a cavall, a peu o en bicicleta, que creuarien tot el parc natural de Llevant. Que recordam que, 
ara per ara, el Museu d’Artà no pot obrir-se perquè no acompleix la normativa d’accessibilitat
arquitectònica i perquè precisa d’un impuls econòmic.

Atès que, amb la minva del parc natural de Llevant a les finques públiques, s’ha perdut un gran potencial 
econòmic per al municipi d’Artà.

Atès que el municipi d’Artà, fins ara, ha apostat per un turisme allunyat de l’anomenat de platja i 
espardenya i, per tant, per la desestacionalitat.



Atès que, amb l’obertura del museu, la remodelació de Ses Païsses i els itineraris per la muntanya es 
preveia un turisme de tot l’any i de qualitat, que podia ajudar a desenvolupar la indústria i el sector de 
serveis artanencs.

Atès que el projecte presentat per l’Ajuntament d’Artà no era exagerat, ja que el seu import total era de 
908.000 €.

Atès que, en el  Consell de Govern de dia 5 de novembre, va aprovar la partida multimilionària de 88,6 
milions d’euros.

Atès que, a Artà, només li’n van donar 164.797 € dels 908.000 € sol·licitats, la qual cosa fa que  sigui 
menys d’un 18,15 % del total, el segon percentatge més baix de tots els atorgats.

Atès que es finançaran projectes que res no tenen a veure amb la desestacionalitat (ho ha admès el 
mateix conseller de Turisme), com ara ,per posar un exemple gràfic, el de Marratxí, que ha obtingut tres 
milions d’euros per adequar el Camp de Futbol de Can Gaspar, Son Caulelles i Sa Nova Cabana.

Atès que, mirant la llista de subvencions, sembla que la repartidora de Turisme ha beneficiat els municipis 
que són del PP (les ajudes de Calvià, Campos, Capdepera, Llucmajor, Manacor, Muro —per
rehabilitar carrers i espais públics del centre antic—, Santanyí —segona fase del poliesportiu de Cala 
d’Or—, Sóller i Son Servera, arriben als tres milions d’euros a cada municipi).

Atès que, en l’ordre d’ajudes, es prohibia adquirir infraestructures i, veient el diari d’avui, 24 de 
novembre de 2004, veim que hi ha pobles que sí adquiriran infraestructures, com ara Lloret.

Atès que s’ha produït un greuge comparatiu del qual Artà n’ha estat clarament perjudicat.

Per tot això, es presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. Que la Conselleria de Turisme revisi la línia d’aquestes ajudes eliminant els  greuges comparatius 
aportant-hi més doblers, ja que no es tracta de frustrar les expectatives de cada un dels municipis.

2. Que l’Ajuntament d’Artà emprengui les accions legals pertinents contra aquesta resolució del Consell 
de Govern de 5 de novembre de 2004.

3. Enviar aquests acords al Molt Honorable Senyor Jaume Matas, president del Govern, i a l’Honorable 
Senyor Juan Flaquer, conseller de Turisme.”

La portaveu del PP, Sra. Morell, llegeix la seva intervenció que, copiada literalment, diu:

“El que més ens ha cridat l’atenció d’aquesta moció és que el grup UIA se senti discriminat per haver 
rebut una subvenció de la Conselleria de Turisme, quan ells, durant 25 anys, han mantingut el poble 
d’Artà sense poder permetre’s disfrutar ni enriquir-se dels beneficis que tota Mallorca ha obtingut del 



Turisme. Han permès que els seus ciutadans anassin a cercar feina als municipis turístics dels voltants, 
convertint Artà en un poble dormitori, sense poder desenvolupar la primera indústria de les Illes.

Ha estat durant aquests darrers anys, i a causa de la iniciativa privada, quan els comerciants d’aquest 
poble s’han reunit en associació i han vist créixer els seus negocis; quan ha començat a arribar una mica 
de turisme selecte, del qual també s’han beneficiat bars i restaurants; quan el turista s’ha entusiamat amb 
l’hospitalitat i la vitalitat amb què el nostre poble el rep.

Quan la regidora que us parla es va adonar de l’existència pel Pla d’ajudes de la Conselleria de Turisme, 
va pensar que sempre seria bo, encara que fos des de l’oposició, intentar demanar qualque ajuda 
d’aquest pla per poder engegar aquesta indústria de forma permanent i en benefici de tothom.

Em vaig posar en contacte amb el grup municipal dels Independents per comunicar-li-ho a la batlessa, i 
va ser ella qui posà en marxa el projecte, que s’anomenà “Artà tot l’any”.

Però s’equivocaren, presentaren quatre projectes diferents (Centre de Visitants, creació d’un centre
eqüestre, millora de Ses Païsses i renovació del Museu) cadascun amb el seu propi pressupost, i els 
englobaren en un sol projecte que era la suma de tots, 908.000 €, pensant que els adjudicarien un tant 
per cent d’aquesta suma total quan, en realitat, d’aquests projectes només se’n podia adjudicar un. Per 
això, la Comissió Avaluadora va considerar que el que s’ajustava més al Pla turístic per a la zona era el 
de l’adaptació i el funcionament del Centre de Visitants, per al qual es va concedir el 100 % del
pressupost d’aquest projecte (164.797 €).

En relació a l’apartat del finançament de projectes a què fa referència UIA, hem de recordar que no és 
la Conselleria de Turisme que presenta els projectes, sinó que són els mateixos ajuntaments.

L’adjudicació de projectes d’aquest Pla s’ha realitzat amb el criteri més ampli possible, d’aquí que els 
ajuntaments governats pel PSOE han obtingut el percentatge més alt sobre les inversions sol·licitades, el 
91,6 %; els del PSM, el 83,7 %; els d’UM, el 79,2 %; i els municipis del PP, el 82,4 %.

Per tant, i ja per concloure, cal dir que Artà, essent un municipi on no hi governa el PP, ha obtingut el 
100 % de la subvenció del projecte concedit, que servirà per iniciar o crear les infraestructures 
necessàries per començar a reactivar l’economia del municipi.”

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que està contenta de tenir una visió allunyada de la que té la portaveu 
del PP sobre el món turístic. Diu que, a Marratxí, li han donat 3 camps de futbol.

El batle diu que ell va quedar astorat quan va saber la quantitat que els havien subvencionat. No obstant 
això, va presentar les seves queixes al conseller de Turisme. Li va reiterar que se sentien  discriminats.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, diu que no entén els percentatges del repartiment de la subvenció.
També diu que, en la reunió que varen tenir la portaveu del PP, l’anterior batlessa i ell amb el Sr. Aloy, 
aquest els va dir que presentassin un sol projecte.



El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, considera al·lucinant la introducció que ha fet la portaveu del PP. És 
el càstig per no tenir un model turístic. Finalment, diu que la Conselleria de Turisme ha castigat un 
ajuntament que es va pensar que tendria un batle del PP en minoria, i no que no el tenen.

La portaveu del PP, Sra. Morell, diu que l’Ajuntament de Santa Maria del Camí (PSM) va demanar 
46.000 € i que els han concedit el 100 %. Hi ha molts d’ajuntaments del PSOE i del PSM que han 
obtingut subvenció. Opina que hi ha hagut un error de presentació en la documentació d’aquest 
ajuntament.

El batle demana a la portaveu del PP si ella està contenta i conforme amb la subvenció atorgada a aquest 
Ajuntament per la Conselleria de Turisme.

La portaveu esmentada diu que el seu grup vol allò que és millor per a Artà.

A continuació, se sotmet a votació la moció presentada per UIA i els reunits acorden, per 10 vots a 
favor (UM, PSOE, UIA i EU/EV) i 3 vots en contra (PP):

1. Que la Conselleria de Turisme revisi la línia d’aquestes ajudes eliminant els  greuges comparatius 
aportant-hi més doblers, ja que no es tracta de frustrar les expectatives de cada un dels municipis.

2. Que l’Ajuntament d’Artà emprengui les accions legals pertinents contra aquesta resolució del Consell 
de Govern de 5 de novembre de 2004.

3. Enviar aquests acords al Molt Honorable Senyor Jaume Matas, president del Govern, i a l’Honorable 
Senyor Juan Flaquer, conseller de Turisme.

A continuació, i abans de tractar el punt 10 de l’ordre del dia, el batle diu que s’han presentat mocions, 
que s’ha de votar la seva inclusió en l’ordre del dia, i que s’han de debatre, si n’és el cas.

M1. Moció que presenta UIA perquè no es facin obres a la caserna de la Guàrdia Civil d’Artà

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Atès que la Delegació de Govern a Mallorca i el Consell de Mallorca han signat un conveni per tal 
d’invertir doblers en diverses casernes de la Guàrdia Civil.

Atès que la caserna de la Guàrdia Civil d’Artà, que és de propietat municipal, és una en les quals es farà 
una inversió de  90.000 €, que consistirà en fer el capell nou i habilitar tres apartaments per a guàrdies 
fadrins.

Atès que coneixem que és imprescindible fer-hi el capell perquè, si no, l’edifici perilla; però que no és 



imprescindible fer-hi uns apartaments per a fadrins, perquè, si no, es consolida la propietat d’un edifici 
de propietat municipal, un dels edificis més emblemàtics i amb més valor per al municipi

Atès que correspon al Ministeri d’Interior vetllar pel benestar dels seus funcionaris i pagar-los uns sous 
que els permetin viure en unes condicions dignes.

Atès que les denúncies als mitjans de comunicació sobre les condicions en què han de treballar els 
agents són freqüents.

Atès que l’actual Govern municipal ha demostrat el seu desig per tal de “donar” un solar perquè la 
Guàrdia Civil hi faci una nova caserna i, de fet, està molt interessat en desenvolupar la urbanització de 
Son Tallet, per tal que surti aquest solar per a la Benemèrita. O sigui, que l’actual Govern municipal 
pretén cedir un solar de primera al Ministeri de l’Interior.

Atès que correspon al Ministeri de l’Interior fer les casernes en solars de la seva propietat.

Atès que les condicions en què treballa la Policia Local d’Artà, que depèn de l’Ajuntament, tampoc no 
són les desitjables.

Atès que aquest Ajuntament reconeix la tasca impagable que duen a terme els agents de la Guàrdia Civil 
destinats a Artà i que aquesta moció no pretén anar ni contra la seva feina ni minvar les seves condicions 
de vida, ans tot el contrari.

Per tot això, UIA presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ

1. Que l’Ajuntament d’Artà només deixi fer les obres que afecten el capell de la caserna d’Artà.

2. Que l’Ajuntament d’Artà faci veure al Consell de Mallorca que els doblers estarien més ben invertits
en els locals de la Policia Local d’Artà.

3. Que l’Ajuntament d’Artà alieni, a la Conselleria de l’Interior, el solar per fer-hi la caserna de la 
Guàrdia Civil i que inverteixi els doblers en les instal·lacions de la Policia Local d’Artà.

3. Enviar aquest acord  a la  Molt Honorable Senyora Maria Antònia Munar, presidenta del Consell de 
Mallorca; a l’Honorable Senyor Ramon Socias, delegat del Govern a Mallorca; i a l’Honorable Senyor 
Juan José Alonso, ministre de l’Interior.”

Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió de la moció en l’ordre del dia.

El regidor del PP, Sr. Palmer, considera la moció bastant incomprensible. El seu grup no entén que no es 
vulgui que es facin unes millores en un edifici, si a més es concedeix una subvenció per dur a terme les 
obres. Per tot això, votaren en contra de la moció.



El batle diu que la Guàrdia Civil presta un bon servei a Artà i que té uns drets; i que si venen uns doblers 
per dur a terme les obres, benvolguts siguin. També diu que el seu grup votarà en contra de la moció.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, diu que hi ha una errada en el paràgraf quart de l’exposició de motius 
de la moció, on diu “Conselleria d’Interior” ha de dir “Ministeri de l’Interior”. Així mateix, diu que el seu
grup votarà en contra de la moció, ja que totes les reformes que es facin en l’edifici milloraran l’estat 
d’aquest.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que, els que deien que el fet de canviar els plens als dimarts 
faria que hi hagués més mocions per urgència, són els que les presenten. Considera que és fer 
demagògia contraposar les condicions de treball de la Policia Local a les de la Guàrdia Civil. Finalment, 
diu que no s’ha de córrer el risc de perdre el servei que dóna la Guàrdia Civil.

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, reconeix la tasca feta per la Guàrdia Civil, però opina que, si hi ha algú 
responsable de les condicions dels seus edificis, és el Ministeri de l’Interior.

A continuació, se sotmet a votació la moció presentada per UIA, la qual, per 3 vots a  favor (UIA) i 10 
vots en contra (UM, PSOE, PP i EU/EV), no resta aprovada per manca de quòrum en la votació.

M2. Moció que presenta el PP referent a encarregar un estudi de mercat per recórrer els 
valors cadastrals

El regidor del PP, Sr. Palmer, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Davant l’altíssima pujada del Cadastre, iniciada a instàncies de l’Equip de Govern de la passada 
legislatura, mitjançant un acord de la Comissió de Govern, de data 26/11/2001, on s’instava el Centre 
de Gestió Cadastral a avançar la revisió cadastral que s’havia de fer el 2004 (del qual, n’era el 
responsable de l’Hisenda Municipal l’avui tinent de batle, Sr. Josep Silva, del PSOE), per trobar-los
baixos, perseguint així una pujada dels valors cadastrals per poder obtenir més ingressos via recaptació 
de tributs.

Vist que la ponència que es va realitzar entre el Cadastre i l’Ajuntament d’Artà (Equip de Govern format 
per UIA i PSOE) per determinar els criteris a aplicar per dur la revisió va provocar una pujada de més 
del 100 % de mitjana.

Vist com s’ha vist que el peticionari de l’augment fou l’antic Equip de Govern de l’anterior legislatura,
avançant 3 anys la revisió cadastral que s’havia d’haver fet l’any 2004.

Vist que la gestió econòmica de l’anterior legislatura no va ser molt brillant (jo més bé diria que va ser 
nefasta), deixant un deute històric que esperem que l’auditoria promesa que l’actual Equip de Govern vol 
dur endavant arribi a aclarir l’estat actual d’endeutament.



Vist que la revisió demanada només tenia un fi, que era elevar la recaptació d’una ordenança que, 
encara que tinguéssim la taxa molt elevada (davant altres consistoris de la nostra mateixa comarca, on 
molts d’artanencs hi tenen interessos, com ara Capdepera i Son Servera), era normal per als valors 
cadastrals que teníem.

I vist que l’anterior Equip de Govern va participar en la ponència de valors consentint aquesta brutal 
pujada, i que ara l’única solució es presentar un estudi de valoracions que contraresti les presentades i 
aprovades.

Per això, perquè és urgent reparar aquesta injustícia i fixar uns nous mòduls de valors realistes, es 
presenta al Ple, perquè l’aprovi, la següent

PROPOSTA D’ACORD

1. Acordar, per part de l’Ajuntament, encarregar una assistència tècnica que s’encarregui d’elaborar un 
estudi de mercat per recórrer els valors cadastrals aprovats per la Direcció Regional del Cadastre.
2. Trametre aquest acord, una vegada efectuat l’estudi, a la Gerència Regional de la Direcció General 
del Cadastre de les Illes Balears.”

Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió de la moció en l’ordre del dia.

El regidor esmentat diu que dimecres passat varen tenir una reunió amb el gerent del cadastre i que els 
va mostrar una informació que desconeixien. Els diu, als membres del PSOE i d’UIA, que es 
desentengueren de les valoracions cadastrals.

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, diu que a la Comissió Informativa es va arribar a una mica d’acord i que 
es revisaria la moció, cosa que no s’ha fet.

El regidor d’UM, Sr. Moll, diu que es va demanar una revisió cadastral i que, en aquell moment, 
s’havien de conèixer les seves conseqüències. Artà es pot veure discriminada en relació al valors 
cadastrals. Només es varen al·legar errors de tipografia o de plànols. El Cadastre no tenia coneixement 
que s’estaven revisant les NS. L’Equip de Govern va aprovar una moció per demanar la revisió de 
valors cadastrals.

El portaveu del PSOE, Sr. Silva, diu que no pot admetre el tarannà i la redacció de la moció. Ells varen 
demanar la revisió del cadastre. Una altra cosa és que el PP no vulgui la revisió. Finalment, diu que 
l’anterior Equip de Govern no va desatendre les valoracions, sinó que les va acceptar.

Al portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, li pareix bé que es demani la revisió cadastral, però això no lleva que 
s’hauria de tenir la diligència suficient en els treballs de revisió.

El portaveu esmentat presenta l’esmena següent: “Sol·licitar al Govern balear que elimini el factor 
multiplicador en els municipis amb valors cadastrals actualitzats.”.



El regidor del PP, Sr. Palmer, diu que està d’acord amb l’esmena presentada, i diu que s’ha de sol·licitar 
establir un coeficient reductor en aquells municipis amb els valors cadastrals actualitzats. Li diu, al 
portaveu del PSOE, que entén que voti en contra perquè, en cas contrari, seria reconèixer que 
s’equivocaren. I li diu el mateix a la portaveu d’UIA.

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, li diu que va molt errat, en pensar que el seu grup no vulgui el bé per a 
Artà.

A continuació, se sotmet a votació l’esmena presentada per EU/EV, la qual s’aprova per 4 vots a favor 
(UM i EU/EV), 3 vots en contra (PSOE) i 6 abstencions (UIA i PP).

Finalment, se sotmet a votació la moció esmenada, i els reunits acorden, per 7 vots a favor (UM, PP i 
EU/EV) i 6 vots en contra (PSOE i UIA):

1. Encarregar una assistència tècnica que s’encarregui d’elaborar un estudi de mercat per recórrer els 
valors cadastrals aprovats per la Direcció Regional del Cadastre.
2. Sol·licitar al Govern balear que elimini el factor multiplicador en els municipis amb valors cadastrals 
actualitzats.
3. Trametre aquest acord, una vegada efectuat l’estudi, a la Gerència Regional de la Direcció General 
del Cadastre de les Illes Balears.

A continuació, el batle sol·licita que s’inclogui aquest punt en l’ordre del dia, que es voti la seva inclusió 
en l’ordre del dia i que es debati, si n’és el cas.

Ratificació de l’acord de la Junta de Govern Local, de dia 4 d’octubre de 2004, referent a 
Ràdio Artà Municipal

El batle llegeix l’acord de la Junta de Govern Local que, copiat literalment, diu:

“Vist que el Sr. Jaime Massanet Brunet, titular del DNI núm. 41 383 284 M, gestiona i explota 
l’emissora de Ràdio Artà Municipal des de fa 10 anys, aproximadament;

Vist que no hi ha constància documental de cap decisió de l’Ajuntament al respecte;

Vist que l’emissora de Ràdio Artà es troba en el domicili de Jaime Massanet Brunet, des de principis de 
l’any 2003, quan es varen iniciar les obres de reforma i canvi de forjat de l’edifici de Ses Escoles, on 
abans es trobava l’emissora;

Vist que tampoc no hi ha constància de decisió de l’Ajuntament sobre el particular i sense que s’hagi 
acordat cap quantitat en concepte de lloguer o d’ús d’aquest espai;

Vist que el Ple de l’Ajuntament acordà retransmetre les sessions plenàries amb el conseqüent augment 
de la despesa i de feina que suposa per a Jaime Massanet;



Vist que s’ha augmentat la cobertura de l’emissora de Ràdio Artà per aconseguir la recepció a la 
Colònia de Sant Pere, la qual cosa ha comportat una sèrie de despeses i de manteniment;

Els reunits acorden, per unanimitat:

1. Regularitzar la situació actual de l’emissora de Ràdio Artà Municipal i reconèixer el nomenament de 
Jaime Massanet Brunet com a encarregat de gestionar, mantenir i explotar l’emissora de Ràdio Artà 
Municipal, sense perjudici de mantenir la possibilitat de fer ràdio a la resta de ciutadans i entitats 
existents a Artà.

2. Reconèixer la gestió i l’aprofitament de la publicitat de la ràdio en les condicions que s’assenyali en 
l’ordenança reguladora.

3. Reconèixer a Jaime Massanet Brunet una partida econòmica de 600 €/bruts/mensuals, en concepte 
de lloguer, gestió, explotació, material i manteniment.

4. Fixar; pel Ple de l’Ajuntament, les condicions de la gestió i de l’explotació de l’emissora de Ràdio 
Artà Municipal, en relació als criteris de programació, de horaris de programació, de garantia de la 
pluralitat informativa i de l’accés de ciutadans i entitats ciutadanes a l’ús de Ràdio Artà Municipal.

5. Trametre aquest acord a Jaime Massanet Brunet.

6. Proposar al plenari la ratificació d’aquest acord.”

La portaveu d’UIA, Sra. Tous, demana que aquest punt es deixi damunt la taula, perquè no el considera 
urgent.

El regidor del PP, Sr. Palmer, demana que aquesta proposta es tracti en una comissió informativa.

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que la urgència ve donada perquè la tempesta passada va danyar 
el material i s’ha de reposar.

A continuació, se sotmet l’assumpte a votació, i els reunits acorden, per 7 vots a favor (UM, PSOE i 
EU/EV) i 6 abstencions (UIA i PP):

1. Ratificar la urgència i la inclusió d’aquest punt en l’ordre del dia.

2. Ratificar l’acord de la Junta de Govern Local, de dia 4 d’octubre de 2004, referent a Ràdio Artà 
Municipal.

10. Informació sobre les resolucions de Batlia corresponents als mesos d’octubre i novembre 
de 2004



És dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos d’octubre i novembre de 2004.

Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats.

11. Precs i preguntes

A continuació, es llegeix l’escrit de precs i preguntes presentat per UIA en el plenari del mes d’octubre 
que no es varen poder contestar per manca de temps.

Precs:

1. Demanam a l’Equip de Govern que rendibilitzi la dedicació exclusiva del seu primer tinent de batle i 
que, per tant, formi part de totes les comissions informatives que es convoquin. Cada mes això pot 
suposar una mesura de despesa econòmica dels ciutadans artanencs.

Resposta: Els remet a la resposta del plenari del mes de setembre, tal com consta en acta.

2. Demanam a l’Equip de Govern que sigui més diligent a l’hora de demanar al Consell de Mallorca que 
llevi els contenidors cremats. Divendres, dia 7 d’octubre, es va cremar un contenidor al carrer de les 
Parres i fins dimecres, dia 20, no es va substituir. Recordam que és un lloc de pas i que dóna mala 
imatge.

Resposta: L’Equip de Govern va notificar aquesta incidència al Consell de Mallorca dilluns 11 
d’octubre; el Consell ho va notificar a RECENECMA, empresa concessionària de la retirada i restitució 
dels iglús. Nosaltres frisam tant com vostès.

3. Demanam a l’Equip de Govern que ens faci arribar totes les actes de les juntes de portaveus i de les 
reunions del Patronat de la Residència, en el qual els regidors d’UIA no tenen representació.

Resposta: Respecte a les actes del Patronat de la Residència, informarem els secretaris del Patronat. 
Respecte a les actes de les juntes de portaveus, no les farem, ben igual que tampoc no es feien quan 
vostè dirigia aquest Ajuntament.

Preguntes:

1. PARCS INFANTILS

1.1. Quines actuacions s’han dut a terme en els parcs infantils?

Resposta: S’han revisat i adobat totes les deficiències que hem trobat al parc de Na Caragol, als dels 
Pins i al del Progrés. Estan pendents els dos de la Colònia.



1.2. Les poden detallar?

Resposta: - S’han revisat i adobat tots els perns i les cadenes dels castells i els aparells de joc.
- Està pendent canviar un tobogan a Na Caragol, i diverses cordes. Està tot comanat.
- Hem començat a reparar el paviment de cautxú de Na Caragol i també hem adobat una claveguera.

2. PISCINA MUNICIPAL

2.1. Quin horari té la Piscina Municipal?

Resposta: Dilluns, dimecres i divendres, de 10 h a 13 h i de 15 h a 22 h.
Dimarts i dijous, de 9.15 h a 22 h.
Dissabte, de 16 h a 21 h.
Diumenge, tancat.

2.2. S’ha canviat fa poc?

Resposta: Que jo en tengui constància, no. Simplement, crec que fa un temps es va acordar obrir a les 
16 h el dissabte i no a les 15 h.

2.3. Ha contestat l’Equip de Govern la petició dels responsables de la piscina de fer un nou horari?

Resposta: No, malgrat que ja s’ha fet la reunió que vàrem esmentar en el plenari de setembre. Esperam 
que es firmi el conveni de natació escolar i es tendran en compte totes aquestes qüestions.

2.4. Hi estaria d’acord el regidor de Serveis Socials?

Resposta: Si es refereix a si estic d’acord amb l’horari actual, la resposta és NO.

2.5. És veritat que els concessionaris de la piscina aplicaven un nou horari abans que la seva proposta 
passàs per la Junta de Govern Local?

Resposta: Jo no en tenc constància, ni he rebut cap informació al respecte.

2.6. Està previst que es pugui fer així? Ha de passar abans l’horari per la Junta de Govern Local?

Resposta: L’horari de la piscina es regularà en el conveni que us he esmentat abans, i l’horari serà 
consensuat entre les dues parts. Passarà per la Junta de Govern Local.

3. No n’hi ha.

4. CENTRE DE DIA



4.1. Quines mesures de promoció del Centre de Dia s’han posat en marxa?

Resposta: Es farà una campanya de promoció quan s’obri el nou centre.

4.2. Qui és l’arquitecta que dirigeix les obres de la Residència?

Resposta: Maria Llodrà Adrover.

4.3. Aquest bany nou, està totalment adaptat?

Resposta: Pensam que sí, ja que té el vistiplau de l’arquitecte del Departament d’Accessibilitat de 
S’Institut de Serveis  Socials i Esportius de Mallorca, departament encarregat de donar el vistiplau a les 
obres d’adaptació de les residències i els centres de dia.

4.4. Quines són les deficiències que s’han detectat?

Resposta: Abans d’adaptar el bany, es va veure que les rajoles del terra eren lliscants, i es varen canviar 
per unes que eren antilliscants. Per la resta, hem seguit les instruccions de l’arquitecta i no ens consta que 
n’hi hagi cap, de deficiència.

4.5. Hi ha passat la coordinadora de minusvàlids per fer-ne un informe?

Resposta: No, perquè no és necessari, perquè rebrem suport del Departament d’Accessibilitat de 
S’Institut, que és el que després farà la inspecció. De tota manera, estam oberts a rebre qualsevol 
inspecció o suggeriment de la coordinadora de minusvàlids.

5. URBANISME

5.1. Quines mesures de seguretat ha pres l’Equip de Govern per evitar actes vandàlics a els Canons?

Resposta: Les mateixes que fins ara, perquè l’estimam com vostès.

5.2. Quines mesures prendrà l’Equip de Govern per tal de verificar que a les obres que tenguin 
bonificació d’un 50 % s’empri fusta certificada i materials lliures de PVC?

Resposta: Inspecció per part del zelador d’obres, projecte tècnic visat i factures oficials.

6. MOCIÓ DE L’EURO

Aquesta pregunta, és de “recorta i pega” i la presentarem les vegades que faci falta. Senyor batle, quan 
pensa presentar el regidor d’EU/EV la moció de cobrar, els regidors, un euro brut per assistència? 
Nosaltres, que li donarem suport, creiem que no som els més adients per presentar-la perquè, de fet, la 
vàrem presentar i aprovar. Qui l’ha desaprovada o desautoritzada ha estat ell. Li torn a repetir, pot estar 



ben segur que nosaltres li’n donarem suport.

Resposta: A pregunta de “retalla i pega”, resposta de “retalla i pega”. Els hi reiter la resposta  que 
apareix a l’acta del plenari del passat 30 de setembre i que es va aprovar.

9. CULTURA

9.1. Com faran el concurs públic per regularitzar el servei de RÀDIO ARTÀ MUNICIPAL?

Resposta: Com ja li vàrem contestar al passat plenari, no hi haurà cap concurs públic.

9.2. Quan el faran?

Resposta: No hi haurà cap concurs públic.

9.3. Quan comença la nova gerent del Teatre?

Resposta: Actualment ja està fent feina al Teatre, compagina alguns temes pendents amb l’Ajuntament 
de Sant Llorenç i una presa de contacte amb el Teatre. Començarà de forma efectiva el proper dia 1 de 
gener.

9.4. Qui és el seu pla de feina?

Resposta: L’actual gerent està informant de tots els temes a la nova gerent i de la manera de fer feina que 
ell té.
Actualment treballa en la confecció de la programació del primer trimestre.
Està fent feina amb noves formes de finançament del Teatre.

10. ADULTS

10.1. Ens poden detallar la matrícula de l’Escola d’Adults? Quantes matrícules hi ha per a cada curs?

Resposta: Les comissions informatives serveixen per a qualque cosa, a més de per abstenir-se a tot. Els 
hi vam donar tota aquesta informació per escrit. Tenen vostès la mateixa que aquest regidor. Si hi ha 
qualque novetat, se la farem saber per escrit a la propera Comissió Informativa de l’Àrea
Socioeducativa i Sociosanitària, i esperam que ens faci més cas que en l’anterior Comissió.

10.2. S’han complert les perspectives que tenien en tots els cursos?

Resposta: Sempre hi ha cursos que s’anul·len i altres que es doblen. De tota manera, l’estadística final i 
la comparativa amb l’any passat se l’entregarem a la propera Comissió Informativa.

A continuació, el batle diu que UIA ha presentat fora de termini el seu escrit de precs i preguntes 



corresponent a aquest plenari.

No obstant això, la portaveu d’UIA, Sra. Tous, insisteix en llegir l’escrit de precs i preguntes que, copiat 
literalment, diu:

1. A causa de les pluges del mes de novembre, els baixos de Na Batlessa han quedat una altra vegada
inundats. L’aula on es fa el curs de restauració de mobles s’ha vist afectada. Per una altra banda, 
hem sabut que hi ha alumnes que hi tenien peces (segurament d’un gran valor, si més no, sentimental) 
i no se’ls va informar de l’estat de la qüestió.
1.1. Pot informar el regidor d’Educació de les passes que es varen seguir, una vegada sabuda la 

notícia?
1.2. No li sembla al regidor prou greu la situació? Per quina raó no es va informar als alumnes?

2. Illeta del Molí d’en Regalat. L’Equip de Govern, que és una mala còpia d’un tripartit, està bipartit 
pel que fa al tema de la illeta del Molí d’en Regalat, ja que el regidor d’EU/EV ja ha dit que UM 
encobria interessos econòmics.
2.1. Pot explicar el regidor d’EU/EV aquesta postura al plenari?
2.2. No era conscient aquest regidor d’aquests suposats interessos econòmics en el moment en 

què va firmar el pacte?
2.3. Com pot donar cobertura a un pacte que el ponteja i el pontejarà sempre que ho vulgui, i que 

només l’emprarà quan el necessiti?
2.4. Podria explicar el batle les raons per les quals UM ha abandonat aquell ecologisme tan contundent 

(i segons sembla tan fals) que va manifestar en el plenari de dia 27 de maig de 2005, quan el 
regidor Miquel Sebastià Moll va fer aquella defensa tan aferrissada de l’ecologisme “natural” 
d’UM, que va obtenir l’aplaudiment unànime de tots els assistents a la sala de plens?

2.5. A la Comissió Informativa de dimecres les regidores d’UIA no teníem una informació que sí tenia 
un regidor del PP, a més del batle i el senyor Silva. 
2.6.1. Quan i quantes reunions han fet amb el representant de Porto Sa Coloni?
2.6.2. Quan i quantes reunions han fet amb el representant de Cala Veya SA?
2.6.3. Qui és aquest representant?
2.6.4. Quins regidors assisteixen a aquestes reunions? Per què?
2.6.5. Per què s’exclou els regidors d’UIA?
2.6.6. Llegida la premsa, els grups d’UM i PSOE consentiran fer una residència de la tercera edat 
a la Colònia, tal com demana el PP? No és responsabilitat del Govern, aquesta de fer residències 
per a la gent gran? 

3. Residència. Ens ha arribat informació d’una reunió, feta a la Residència, en la qual el batle 
responsabilitza UIA de la pujada del deu per cent (quan, al plenari, UIA va votar a favor d’una 
pujada d’un cinc per cent).

3.1. Podem dir, a partir d’ara, que el batle és un mentider o l’hem de justificar pel fet de no saber 
complir les seves responsabilitats com a batle i eludir les feines que li pertoquen?



3.2. Com pensa justificar el batle la pujada de l’any 2005? Pensa responsabilitzar-ne el PSOE, que 
ha d’agafar la Batlia un any després? Pensa responsabilitzar els Independents eternament?

4. Ja que parlam del batle, dimecres passat va fer una acusació en fals. Va dir que, quan érem Equip 
de Govern, havíem donat llicències d’obres contra dictamen del tècnic. Ara li donam l’oportunitat de 
demostrar-ho.

5. Urbanisme. El punt 1.2. del pacte entre UM, PSOE i EU-EV diu:  “Desenvolupar els acords presos 
pel plenari durant aquesta legislatura i que fins ara estaven bloquejats per l’Equip de Govern 
anterior, aplicant les correccions que es consensuïn entre els tres partits: organització de 
l’Ajuntament, comissions de festes, reestructuració del Gabinet d’Urbanisme, reforma del Patronat 
de la Residència, auditoria econòmica, anàlisi de l’edifici del Teatre, etc.”.

Molt bé. La reestructuració del Gabinet d’Urbanisme ha consistit en acomiadar l’arquitecte i 
l’aparellador. Aquesta era una primera part de l’acord de Ple que havien aprovat PP, UM i EU-EV.
La segona part consistia en fer un concurs públic per triar el personal, però aquest mes començarà 
una nova arquitecta...

5.1. Quin concurs públic ha passat?
5.2. Per què no han convocat la plaça com havien dit en un primer moment?
5.3. Què és, que el punt 1.2 es podia complir només a mitges? Agafen només allò que els interessa? 
Fan allò que els ve en gana?

6. Més Residència. No tenim fixació pel punt 1.2, però continuarem amb el tema de la Residència. La 
reforma del Patronat de la Residència era una prioritat de l’Equip de Govern, un dels seus cavalls de 
batalla. Han passat els cents dies de cortesia i sembla que no se’n veuen, de resultats visibles. No 
sabem si és perquè ens hi volen tenir fora, eternament, del Patronat de la Residència. Som el partit 
més votat però, inversemblantment, no estam representats en el Patronat de la Residència.

6.1. Quan pensa l’Equip de Govern dur a aprovació els nous estatuts de la Residència de Persones 
Majors i del Centre de Dia?
6.2. No és tan prioritari com era, aquest punt?
6.3. Què és el que l’encalla?
6.4. Com respira el personal en el tema de la Fundació?

7. Desfilada d’autoritats

7.1. Hi haurà la ja tradicional desfilada d’autoritats, a la qual UM sembla que ens vulgui acostumar, 
per les festes de Nadal? Desfilaran davant o darrere els reis?

8. Més pacte. En el punt 1.17 del pacte deia: .”Tramitar de manera completa tots els expedients de 
disciplina urbanística o, en el seu defecte, sol·licitar la subrogació per part del Consell de Mallorca 
dels expedients que, per qualsevol motiu, l’Equip de Govern no trobi oportú tramitar.”



8.1. Quants se n’han tramitat?
8.2. Quants se n’han reiniciat?
8.3. Pensa l’Equip de Govern fer la política clientelista a la qual ens té habituats UM?
8.4. Quantes llicències verbals ha donat el senyor batle sense tenir un informe favorable del tècnic 
competent?

9. Ràdio. Ja sabem que hi va haver un acord de la Junta de Govern Local que va aprovar un ajut 
mensual per al lloguer de les instal·lacions de la ràdio de 600 € bruts mensuals. Fa molts de dies que 
la ràdio no funciona:

9.1. Preveia aquest acord les emissions de ràdio, o sigui, preveia que la ràdio funcionàs?
9.2. O és que només pagam per tenir-hi allà els ormejos?
9.3. Què és, que l’acord preveia que Ràdio Artà Municipal ens deixàs de delectar amb les seves 

emissions?
9.4. Què és, que no són tan necessàries, ara, les emissions? No els fan tanta de falta?
9.5. Ens poden facilitar la programació de la ràdio que hi ha?
9.6. Pensen fer els regidors una programació juntament amb el responsable de la ràdio?
9.7. Quan començaran les emissions?

10. Moció de l’euro. Aquesta pregunta, és de recorta i pega i la presentarem les vegades que faci falta; 
senyor batle, quan pensa presentar el regidor d’EU-EV la moció de cobrar els regidors un euro brut 
per assistència? Nosaltres, que li donarem suport, creiem que no som els més adients per presentar-
la perquè, de fet, la vàrem presentar i aprovar. Qui la desaprovada o desautoritzada ha estat ell. Li 
torn a repetir, pot estar per ben segur que nosaltres li’n donaren suport. 

11. Ens podrien explicar el batle i el senyor Silva el viatge a Madrid? Nosaltres no hauríem fet cap 
pregunta si no fos perquè el regidor d’EU-EV volia, a la Comissió de dimecres, que explicassin el 
viatge, i només vàrem obtenir una resposta del batle, amb la boca petita, tancada, que deia, en veu 
imperceptible: “Sí, el viatge amb els extremeños”.

Això ens va fer sospitar que hi havia quelcom a amagar. Esperam que no es trobin amb alguna 
sorpresa com s’han trobat altres que han anat de viatge oficial.

11.1. Hi ha res a amagar, senyors Gili i Silva?
11.2. Què varen fer a Madrid?
11.3. Amb qui hi varen anar?
11.4. Quin era l’objecte del viatge?

12. Foravila. Aquest és un tema que està deixat de la mà de Déu. L’altre dia, a les comissions 
informatives, no es va dir ni una paraula. Els pagesos d’Artà i de la Colònia són pocs i els hem de 
tenir molt en compte i cuidar des de l’Ajuntament. Hem tingut coneixement que no s’ha donat 
tampoc informació oberta a tots els afectats per les pluges perquè, amb paraules d’un regidor de 



l’Equip de Govern, a dins un bar “Això és molta de feina”.

12.1. Hi va haver pagesos afectats per les darreres pluges?
12.2. Quants?
12.3. Es va adreçar l’Equip de Govern a la Cooperativa?
12.4. Sembla que les peticions es varen enviar a “Recursos Hídrics”, segons deia el batle, també 
per dins un bar? 
12.5. Han parlat amb la Conselleria de Medi Ambient o d’Interior sobre aquest tema? Qui? Quan?
Amb qui? Quina o quines han estat les respostes?

Acords

2. Acordar, per unanimitat:
2.1. Impulsar des de l’àmbit local la sensibilització enfront a la violència de gènere i aconseguir un total 
rebuig a la violència que s’exerceix contra les dones a Espanya i a tots els països del món.
2.2. Impulsar l’aplicació de la Llei Integral contra la Violència de Gènere en coordinació amb tots els 
poders públics, locals, autonòmics i estatals.
2.3. Reclamar una dotació pressupostària suficient a les administracions públiques en l’àmbit de les seves 
respectives competències per aconseguir l’aplicació de la nova Llei en la seva integritat, per poder 
garantir l’atenció jurídica, psicològica i social, en definitiva, la protecció efectiva de les dones.

3. Aprovar, per unanimitat, la proposta de baixes de drets reconeguts a 26 d’octubre de 2004, que 
s’apuja a la quantitat de 10.881,54 €.

4. Acordar, per unanimitat:
4.1. Aprovar l’expedient de modificació de crèdit número 3/2004, el qual queda redactat de la manera 
següent:

Habilitació i suplements de crèdit

Funcional Econòmic Denominació Import a 
habilitar o 
suplementar

5111 61107 Camins rurals 38.000,00

38.000,00

L’import total anterior queda finançat per anul·lacions de crèdits de les partides del pressupost no 
compromeses següents:

Funcional Econòmic Denominació Import del 
crèdit a 



anul·lar
3141 63201 Obres i altres inversions Residència 38.000,00

38.000,00

4.2. Exposar al públic aquest expedient durant un termini de quinze dies a efectes de reclamacions, 
mitjançant un anunci en el BOIB.

5. Aprovar, per unanimitat, la moció relativa a l’inici d’un procés de participació ciutadana en la redacció 
dels pressuposts municipals de la Colònia de Sant Pere, segons la qual:
5.1. L’Ajuntament d’Artà obre un canal perquè la Colònia de Sant Pere prengui part activa en 
l’elaboració i seguiment dels pressuposts municipals en la quantitat proporcional que li correspongui, 
segons es determini per criteris de percentatge de població i d’àrea territorial d’influència.
5.2. Per aquest fi, l’Ajuntament atorga autonomia als veïns de la Colònia perquè adoptin la manera 
de funcionar que creguin més oportuna per establir les seves necessitats i prioritats en els 
pressuposts; mitjançant el Fòrum que s’organitzarà en assemblees, comissions, etc., que seran 
obertes i públiques. Aquestes comptaran amb la participació del regidor de Participació Ciutadana i 
del delegat de Batlia, que serà l’encarregat d’aixecar actes de cada sessió. Puntualment, hi assistiran 
els regidors i/o els tècnics municipals segons les àrees que es treballin. 
5.3. Obrir una etapa d’informació i coneixement de diferents experiències que ja s’estan desenvolupant a 
altres ciutats i pobles amb la mateixa finalitat, que conclourà el 15 de març de 2005. Aquest dia es 
donarà a conèixer el mètode elegit per elaborar la proposta de pressuposts per a 2006.
5.4. Demanar al Servei d’Intervenció un estudi per conèixer:
a) El conjunt dels ingressos municipals provinents de la Colònia i dels seus nuclis constaners.
b) Les despeses de l’Ajuntament d’Artà en aquests indrets.
c) Les despeses i els ingressos comuns als dos àmbits.
5.5. D’acord amb aquestes dades i les correccions que puguin derivar d’estudis d’anys anteriors, abans 
del 15 de març, l’Ajuntament elevarà al Fòrum una proposta del percentatge aproximat dels ingressos i 
despeses que correspondran a la Colònia.
5.6. Sobre aquestes dades de previsió d’ingressos i de despeses per al 2006, el Fòrum de la 
Colònia decidirà les prioritats: treballs i projectes per iniciar, inversions per realitzar, serveis a 
incrementar, disminuir o renovar, festes, etc.
5.7. Qualsevol decisió del tipus que sigui que afecti la Colònia i que no es vegi reflectida en el pressupost 
podrà ser debatuda en l’assemblea del Fòrum. Es fixarà un marge de temps per poder estudiar la 
documentació d’aquestes qüestions abans de ser debatudes en el Fòrum.
5.8. El regidor de Participació Ciutadana serà el responsable d’informar el plenari d’Artà i la Junta de 
Govern de totes les propostes, reivindicacions, precs i preguntes que expressi el Fòrum de la Colònia. 
5.9. Totes les preguntes, els precs, les propostes, etc., que expressi el  Fòrum de la Colònia hauran de 
ser contestades per la instància a la qual vagin dirigides (Batlia, delegat de Batlia, regidors, amb 
delegacions o sense delegacions, Junta de Govern Local o Plenari d’Artà) abans de la següent 
convocatòria del Fòrum o, en tot cas, a la propera convocatòria de la instància requerida.
5.10. L’Equip de Govern es compromet a posar en mans del Fòrum tota la documentació 
necessària per poder desenvolupar les seves competències.
5.11. La seu habitual del Fòrum serà l’edifici municipal de la Colònia. 



5.12. Una vegada aprovada aquesta moció, l’Ajuntament convocarà una assemblea veïnal a la Colònia
per donar-la a conèixer als veïns de la Colònia. 

6. Acordar, per 10 vots a favor (UM, PSOE EU/EV i UIA) i 3 vots en contra (PP):
6.1. Mantenir que el PORN de Llevant és vigent.
6.2. Encomanar a l’equip redactor de la revisió de les NS que la nova redacció mantengui les 
prescripcions que el PORN vigent preveu i que, per tant, mantengui com a rústic, zona de protecció 
paisatgística, les zones que així figuren en el PORN.

7. Acordar:
7.1. Aprovar, per 6 vots a favor (UM i PSOE), 1 vot en contra (EU/EV) i 6 abstencions (UIA i PP), 
l’esmena presentada pel PSOE.
7.2. Acordar, per 9 vots a favor (UM, PSOE i UIA) i 4 abstencions (EU/EV i PP), sobre la moció 
presentada per EU/EV:
a) Sol·licitar a la DG de Patrimoni  l’elaboració d’un informe sobre els valors dels edificis de la Colònia 
de Sant Pere i sobre la conveniència o no de preservar-los totalment o parcialment..
b) Trametre aquest acord a la Direcció General de Patrimoni del Consell de Mallorca.

9. Acordar, per 10 vots a favor (UM, PSOE, UIA i EU/EV) i 3 vots en contra (PP), sobre la moció 
presentada per UIA 
9.1. Que la Conselleria de Turisme revisi la línia d’aquestes ajudes eliminant els  greuges comparatius 
aportant-hi més doblers, ja que no es tracta de frustrar les expectatives de cada un dels municipis.
9.2. Que l’Ajuntament d’Artà emprengui les accions legals pertinents contra aquesta resolució del 
Consell de Govern de 5 de novembre de 2004.

9.3. Enviar aquests acords al Molt Honorable Senyor Jaume Matas, president del Govern, i a 
l’Honorable Senyor Juan Flaquer, conseller de Turisme.

M1. Ratificar, per unanimitat, la urgència i la inclusió en l’ordre del dia  de la moció presentada per UIA 
perquè no es facin obres a la caserna de la Guàrdia Civil.

M2. Acordar:
1. Ratificar, per unanimitat, la urgència i la inclusió en l’ordre del dia  de la moció presentada pel PP 
referent a encarregar un estudi de mercat per recórrer els valors cadastrals.
2. Acordar, per 4 vots a favor (UM i EU/EV), 3 vots en contra (PSOE) i 6 abstencions (UIA i PP), 
l’esmena presentada per EU/EV.
3. Acordar, per 7 vots a favor (UM, PP i EU/EV) i 6 vots en contra (PSOE i UIA):
3.1. Encarregar una assistència tècnica que s’encarregui d’elaborar un estudi de mercat per recórrer els 
valors cadastrals aprovats per la Direcció Regional del Cadastre.
3.2. Sol·licitar al Govern balear que elimini el factor multiplicador en els municipis amb valors cadastrals 
actualitzats.
3.3. Trametre aquest acord, una vegada efectuat l’estudi, a la Gerència Regional de la Direcció General 
del Cadastre de les Illes Balears.



Punt 1. Acordar, per 7 vots a favor (UM, PSOE i EU/EV) i 6 abstencions (UIA i PP):
1. Ratificar la urgència i la inclusió d’aquest punt en l’ordre del dia.
2. Ratificar l’acord de la Junta de Govern Local, de dia 4 d’octubre de 2004, referent a Ràdio Artà 
Municipal.

El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

La secretària Vist i plau
El batle


